时间/无间 Time Based...Non-Places The 3rd Shenzhen Independent Animation Biennale 第三届深圳独立动画双年展

常州大学山书馆 藏书章



时间/无间: 第三届深圳独立动画双年展

主编: 李振华

联合主编:何金芳、韩飞责任编辑:陆翠婷、卢川

画册排版: 黄小芳

出版: 德国古桥出版社 (Alte Brücke Verlag) 地址: Schiller Strasse 1, Heidelberg, Germany

出版管理: 柯鹏

设计概念: 李振华 开本: 148 x 210mm

印张: 32

印数: 3000 册

版次: 2017年2月第1版 (2017年2月第1次印刷)

书号: ISBN 978-3-9392-4911-5

定价: 人民币 150 元

著作版权所有, 违者必究。

主办方的话

由华侨城创意文化园主办的"深圳独立动画双年展"至今已成功举办了三届。

2012年12月22日,首届"深圳独立动画双年展"成功举办,成为国内首个以"双年展"为策展机制的独立动画展事,为"独立动画"这一艺术形式提供了一个集研究、展示、竞赛、教育等功能的国际性专业平台,开创了当代艺术在该领域的先河,引起了广泛的讨论和影响。第二届深圳独立动画双年展于2014年12月6日开幕,通过跨年度、跨地区的思想交锋与艺术对话、融合与生成不同学科和不同领域之间的问题意识与知识场域,获得了艺术界的高度评价。

为了持续保障展览的质量,从本次第三届双年展开始,我们尝试着为展览建立一个可持续发展的良性机制,本着公开、公正的原则,借力于艺术界重要的专业人士,成立了策展人评审委员会。通过推荐评选的方式选出了本届深圳独立动画双年展的总策展人李振华先生。感谢由李振华先生担任总策展人、何金芳女士担任执行总监、韩飞先生担任项目总监的本届双年展策展团队,及所有工作人员的共同努力,以及艺术家、专家和媒体朋友的支持与参与,促使本届深圳独立动画双年展得到了顺利成功的开展。

本届深圳独立动画双年展的主题是:"时间/无间",通过基于时间讨论空间呈现的体验,倾向于融合媒体之现实,思考空间和概念变化,以及动画生成的线索,及其延展的话题和空间。本届双年展由5个主要单元组成,分别为:"空间中的动画""特别放映""动画与音乐""推荐展映"和"讲与谈"。

作为主办方,我们关注每一届深圳独立动画双年展带来的新鲜内容,关注来自国际上新的作品和新的话题思考,当每一届的不同作品在这里得到精彩呈现和热烈的讨论交流,我们由此也感受到大家对深圳独立动画双年展的热情支持,以及持续关注和参与的动力,这使我们感到了一种骄傲和使命感。就让我们共同努力,为这一独立动画双年展的国际交流平台持续创造出新鲜血液,为独立动画的创作和展览的持续开展呐喊助威,贡献应有的一份力量。

最后感谢对展览提供了帮助和支持的所有机构和朋友们, 衷心感谢!

Words from the Organizer

The "Shenzhen Independent Animation Biennale", organized by OCT-LOFT, has to date been successfully held three times.

In December 22, 2012, the first "Shenzhen Independent Animation Biennale" successfully opened. It became the first exhibition focused on independent animation that employed the "biennale" as the curatorial institution. This in turn provides a professional international platform—including research, exhibition, competition, education, and so forth—for "independent animation" as an art form. The biennale has become a pioneer of contemporary art in the field and has provoked wide-ranging discussion and influence. Then in December 6, 2014, the 2nd Shenzhen Independent Animation Biennial opened. Through intellectual debates and artistic dialogues extending beyond the limits of time and region, the biennale has fused and generated—between different disciplines and fields—an awareness of the issues at stake and an overall field of knowledge, thereby receiving high acclaim from the art world.

In order to guarantee a consistent exhibition quality, we endeavored to establish a mechanism of sustainable development for the exhibition, beginning from this third iteration of the biennale. Adhering to an open and fair principle and relying on important professionals in the art world, a curatorial review committee has been established. Through recommendations and voting, Mr. Li Zhenhua was chosen as the chief curator of this edition of the Shenzhen Independent Animation Biennale.

We shall extend our sincere gratitude to the curatorial team of this edition of the Biennale, with Mr. Li Zhenhua as the chief curator, Ms. He Jinfang as the executive director, Mr. Han Fei as the project director, and all staff members for their collective efforts. Our gratitude should also go out to participating artists, experts and friends from the media; it is their support and participation that made this biennale a successful one.

The theme of the 3rd Shenzhen Independent Animation Biennial is "Time Based, Non-Places". By means of experiences as manifested by discussions of space which are based on time, the theme tends towards fusing the realities of mediums; this also sets out to reflect on the transformations of spaces and concepts, the trajectories advanced by animation, as well as topics and spaces extending from that. The five units of this 3rd Biennale are: Animation in Space, Screening, Animation and Concert, Screening of Nominated New Works, and Conversation & Talk.

As organizers, we are interested in the new content brought by each edition of the biennale and in the exploration of issues in the new works, topics, and ideas internationally. When different works of each edition are exhibited here and provoke heated discussions and exchanges, we equally sense everyone's passionate support, continual interest, and motivated participation with regards to the Shenzhen Independent Animation Biennale. This gives us a sense of pride and mission. So let us strive together, providing fresh blood for this biennale as a platform of international exchange, and continue to cheer for and contribute to the creation and exhibition of independent animation.

Last but not least, our heartfelt thanks go out to those institutions and friends who have provided help and support to the biennale!

比为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

第三届深圳独立动画双年展 The 3rd Shenzhen Independent Animation Biennale

开幕日期: 二零一六年十二月二日 Opening date: December 2nd, 2016

展览周期: 二零一六年十二月二日至二零一七年三月二日 Exhibition duration: December 2nd, 2016 - March 2nd, 2017

地址: 深圳市南山区华侨城创意园 C2 空间 | 深圳市南山区深云路 19 号雅昌艺术中心 Venue: C2 Space, OCT-LOFT, Nanshan District, Shenzhen, China | Artron Art Centre,

No.19, Shenyun Road, Nanshan District, Shenzhen

主办:深圳华侨城创意文化园 Organizer: Shenzhen OCT-LOFT

协办: 雅昌艺术中心 Co-Organizer: Artron Art Centre

承办:何方文化传播有限公司 Produced by H&H Arts Culture Co., Ltd

支持机构: 世纪理想广告公司、今格空间、录映太奇、瑞士傀儡动画节、法国国家现代艺术工作室、荷兰一分钟电影节、奇立与马汀、红日照明、瑞士文化基金会、北京公社、香格纳画廊、新加坡泰勒版画研究院

特别感谢: 王凯丽、乌里·希克、张庆红、万捷

Supported by CenturyDream, Ginkgo Space, Videotage, Fantoche, Le Fresnoy, The One Minutes, Cherry and Martin, HONGRI Professional Lighting, Pro Helvetia, Beijing Commune, ShanghART Gallery, STPI

Thanks to: Kelly Wang, Uli Sigg, Dillion Zhang, Wan Jie

新媒体制作合作伙伴: 上海河路文化传播有限公司 New Media Art Production Partner: Shanghai HeLu Culture Communication Co., Ltd

顾问 Advisors

安妮特·辛德勒 Annette Schindler [CH] 大卫·艾略特 David Elliott [UK] 胡介鸣 Hu Jieming [CN] 邵志飞 Jeffrey Shaw [AU] 路盛章 Lu Shengzhang [CN] 尚·瓦尔特 Shane Walter [UK] 西格弗里德·奇林斯基 Siegfried Zielinski [DE]

联合策展 Co-Curators

安妮特·辛德勒 Annette Schindler [CH] 梁学彬 Isaac Leung [HK] 朱丽叶·凡·莫瑞克 Julia van Mourik [NL] 廖文峰 Liao Wenfeng [CN/DE] 刘真辰 Liu Zhenchen [CN/FR] 罗伦佐·鸠斯迪 Lorenzo Giusti [IT] 卢川 Lu Chuan [CN] 年雪 Xue Mu [CN/NL]

提名人 Nominators

李振华 Li Zhenhua / 蓝辉 Lan Hui / 林苒 Lin Ran / 汤南南 Tang Nannan / 余春娜 Yu Chunna / 黄晓瑜 Huang Xiaoyu / 李明 Li Ming / 缪晓春 Miao Xiaochun / 贡建英 Gong Jianying / 郑林 Zheng Lin / 杨博 Yang Bo / 胡晓琛 Hu Xiaochen / 罗世玉 Luo Shiyu / 沈杰 Shen Jie / 王建伟 Wang Jianwei / 张小涛 Zhang Xiaotao / 韩辉 Han Hui / 乔晶晶 Qiao Jingjing / 刘庆元 Liu Qingyuan / 段天然 Duan Tianran / 李炜畅 (籽木与) Li Weichang (Zi Muyu) / 王善扬 Wang Shanyang / 高美雁 Gao Fuyan / 杨晨曦 Yang Chenxi / 薛峰 Xue Feng / 倪昆 Ni Kun / John Lycette / Suzanne Mooney / 王娅若 Wang Yaming

艺术总监 Artistic Director

李振华 Li Zhenhua

执行总监 Executive Director

何金芳 He Jinfang

项目总监 Project Producer

韩飞 Han Fei

VI 视觉创意

Alexander G. Glaser and Choco H. Zhang (张恒)

灯效设计 Light design

冼德照 Xian Dezhao 刘宏剑 Liu Hongjian

音视频设计 AV Design

李雪罡 Eddy Li 周游 Zhou You

平面设计 Graphic Designer

黄文惠 Huang Wenhui 程涛 Cheng Tao

艺术总监 助理 Assistant of Artistic Director

李媛媛 Li Yuanyuan

执行总监 助理 Assistant of Executive Director

陆翠婷 Lu Cuiting

项目总监 助理 Assistant of Project Producer

卢川 Lu Chuan

空间三维 3D Space

吴吉鸿 Wu Jihong 李媛媛 Li Yuanyuan

翻译者 Translators

王海 Christopher Wong 李贝壳 Li Beike 李媛媛 Li Yuanyuan

摄影摄像 Photo & Video

卢德奎 Lu Dekui 田景颐 Tian Jingyi 伊夫·内茨哈默 Yves Netzhammer

现场执行团队 Exhibition Construction Team

吴伟雄 Wu Weixiong 翁玉祥 Weng Yuxiang 范浩铭 Fan Haoming 刘向荣 Liu Xiangrong 黎德优 Li Deyou 何智遐 He Zhixia 陈震 Chen Zhen 黄楚慧 Huang Chuhui

空间中的动画 徐文恺(中国)/安吉拉·瓦施蔻(美国)/卡特琳·比 约卡(德国/意大利)/大卫·奥锐利(爱尔兰/美国)/艾德·弗 奈立(英国)/胡为一(中国)/邵志飞(澳大利亚)/萨拉·肯 德丁(新西兰)/刘毅(中国)/陆扬(中国)/帕特·奥尼奥(美 国) / 孙逊(中国) / 伊夫·内茨哈默(瑞士) / 伯恩特·舒尔(德 国)特别放映 卢川 (中国) 策展 邱黯雄 (中国) / 曹斐 (中国) / 周啸虎(中国)/田晓磊(中国)/缪晓春(中国)/雷磊(中 国)/丁世伟(中国)瑞士傀儡动画节2016 安妮特·辛德勒(瑞 士) 策展 鲍里斯·拉贝(法国) / 西蒙·舒耐尔曼(德国/瑞 士)/尤利娅·阿郎诺娃(瑞士/法国)/库依(美国)/曼菲蒂 (美国) / 拉奥特(美国) / 安德瑞斯(美国) / 拉斐尔·森莫海 德(瑞士)/艾蒂安·宫碧斯(瑞士)/菲拉·贝洛托(瑞士)/ 洛瑞·瓦比杜利 (英国) 《复兴》 罗伦佐·鸠斯迪 (意大利) 策 展 列恩·雷(新西兰)/布鲁斯·切舍夫斯基(美国)/乔基姆·克 斯特(丹麦)/罗宾·罗德(南非)/珍妮弗·韦斯特(美国)/ 亚历山德罗·派索利(意大利)/弗兰西斯·亚里斯(比利时) 法国国家现代艺术工作室 刘真辰 (中国 / 法国) 策展 劳伦·马雷 斯乔(法国) / 伯特兰·迪左图(法国) / 哈尤恩·权(法国) / 艾马德·雅莱布拉西·德歌迪(法国)录映太奇 梁学彬(中国 香港) 策展 文晶莹(中国香港) / 李康廷(中国香港) / 罗琛堡 (中国香港)/托拜厄斯·格拉姆勒(德国)/黄炳(中国香港) 动画与音乐 摩登天空(中国)新裤子乐队(中国)/超级市场乐 队(中国)/刺猬乐队(中国)/DA BANG 乐队(中国)/阿肆 (中国) / 林宥嘉(中国台湾) / 后海大鲨鱼乐队(中国) 荷兰一 分钟电影节 牟雪 (中国 / 荷兰) 策展 牟雪 (中国 / 荷兰) / 尼古 拉斯·布鲁克斯(英国)/马西娅·格拉顿(美国)/丹·瓦林 (英国/荷兰)/郭熙(中国)/亚伦·麦克劳克林(荷兰)/范 高佛(荷兰)/叶慧(中国/奥地利)/程然(中国)/卢思·詹 森(荷兰)/索菲·约翰(荷兰)/沈莘(中国/英国)/徐艺华 (中国) / 弗朗兹·舒伯特(奥地利) / 多米尼克·费斯托(丹 麦)/安雅·塞西莉·彼得森(丹麦)/格伦·文豪斯(荷兰)/ 菲利普·凡·陶勒(荷兰)/皮特·凡·登·鲍希(比利时)/卡罗 尔·奇丘(法国) GIF-ing 廖文峰(中国/德国)策展 安东尼·安 东利斯(美国)/卡尔·波顿(美国)/迪娜·凯尔博门(美国)/ 艾达尔·英奇(土耳其)/菲夫·贺兰德(美国)/詹姆斯·科 尔(加拿大)/约翰·卡瑞尔(美国)/廖文峰(中国/德国)/ 刘旻(中国台湾)/曼奈尔·费南德斯(西班牙)/迈克尔·格 林(美国)/罗林·莱昂纳德(美国)/托卡·迈尔(德国)/ 吴俊勇(中国)/扎克·多尔蒂(美国)推荐展映(中国) 陈佳 音/陈维佳/郝泽成/黄园原/冀皓天/贾莹/康梦迟/李昂& 蔡采贝/李佳&朱则红/李雨睿/梁文嘉/梁晓贤/林嘉欣/林 瑶/林奕希/刘豪格/刘鹏/卢杉/念家雯/秦铃森/邱甜甜/ 宋吉祥/宋嘉/施维娜/王超/温启光/翁馨/邬斯豪/许兆 君/阳巧/俞悠洋/张立敏/张明哲/张墨颖/张宇程/邹世林

ANIMATION IN SPACE Agajigo [CN] / Angela Washko [USA] / Catherine Biocca [DE/IT] / David O'Reilly [IRL/USA] / Ed Fornieles [UK] / Hu Weiyi [CN] / Jeffrey Shaw [AU] / Sarah Kenderdine [NZ]/ Liu Yi [CN]/ Lu Yang [CN] / Pat O'Neill [USA] / Sun Xun [CN] / Yves Netzhammer [CH] / Bernd Schurer [DE] SPECIAL SCREENING curated by Lu Chuan [CN] Qiu Anxiong [CN] / Cao Fei [CN] / Zhou Xiaohu [CN] / Tian Xiaolei [CN] / Miao Xiaochun [CN] / Lei Lei [CN] / Ding Shiwei [CN] BEST OF FANTOCHE 2016 curated by Annette Schindler [CH] Boris Labbé [FR] / Simon Schnellmann [DE/CH] / Yulia Aronova [CH/FR] / E. Ku [USA] / N. Manfredi [USA] / M. Raoult [USA] / T. Andreades [USA] / Rafael Sommerhalder [CH] / Etienne Kompis [CH] / Fela Bellotto [CH] / Rory Waudby-Tolley [UK] Revival curated by Lorenzo Giusti [IT] Len Lye [NZ] / Bruce Checefsky [USA] / Joachim Koester [DK] /-Robin Rhode [ZA] / Jennifer West [USA] / Alessandro Pessoli [IT] / Francis Alÿs [BE] LE FRESNOY curated by Zhenchen Liu [CN/FR] Laurent Mareschal [FR] / Bertrand Dezoteux [FR] / Hayoun Kwon [FR] / Emad Aleebrahim Dehkordi [FR] VIDEOTAGE curated by Isaac Cheung [HK] Phoebe Ching Ying MAN [HK] / Li Hong Ting [HK] / Jamsen Law [HK] / Tobias Gremmler [DE] / Wong Ping [HK] LIVE ANIMATION Present by Modern Sky [CN] New Pants [CN] / Supermarket [CN] / Hedgehog [CN] / DA BANG [CN] / Asi [CN] /Yoga Lin [TW] / Queen Sea Big Shark [CN] The One Minutes Curated by Xue Mu [CN/NL] Xue Mu [CN/NL] / Nicholas Brooks [UK] / Marcia Gratton [US] / Dan Walwin [GB/NL] / Xi Guo [CN] / Aaron McLaughlin [NL] / FANGOVER [NL] / Hui Ye [CN/AT] / Cheng Ran [CN] / Loes Janssen [NL] / Sophie Johns [NL] / Shen Xin [CN/GB] / Xu Yihua [CN)] / Franz Schubert [AT] / Dominique Festa [DK] / Anja Cecilie Petersen [DK] / Glenn Venghaus [NL] / Phillip van Tol [NL] / Pieter van den Bosch [BE] / Carole Cicciu [FR] GIF-ing curated by Liao Wenfeng [CN/DE] Anthony Antonellis [USA] / Carl Burton [USA] / Dina Kelberman [USA] / Erdal Inci [TR] / Faith Holland [USA] / James Kerr [CA] / John Karel [USA] / Liao Wenfeng [CN/DE] / Liu Min [TW] / Manuel Fernández [ES] / Michael Green [USA] / Rollin Leonard [USA] / Thoka Maer [DE] / Wu Junyong [CN] / Zack Dougherty [USA] Nominated Screening [CN] Chen Jiayin / Chen Weijia / Hao Zecheng / Huang Yuanyuan / Ji Haotian / Jia Ying / Kang Mengchi / Li Ang & Cai Caibei / Li Jia & Zhu Zehong / Li Yurui / Liang Wenjia / Liang Xiaoxian / Lin Jiaxin / Lin Yao / Lin Yixi / Liu Haoge / Liu Peng / Lu Shan / Nian Jiawen / Qin Lingsen / Qiu Tiantian / Song Jixiang / Song Jia / Shi Weina / Wang Chao / Wen Qiguang / Weng Xin / Wu Sihao / Xu Zhaojun / Yang Qiao / Yu Youyang / Zhang Limin / Zhang Mingzhe / Zhang Moying / Zhang Yucheng / Zou Shilin

亦惊亦喜话"时间 / 无间"

何金芳

2016 深圳独立动画双年展"时间/无间"如期而至,于12月2日下午隆重拉开帷幕,上演了一场精彩的动画盛宴。来自不同国籍、不同时间和空间的艺术家,穿越了时空同台展出,而作为亚洲首映的邱黯雄《新山海经3》和瑞士傀儡动画节,在开幕夜晚得到了完美的放映。作为展览的执行总监、我悬着的小终于放了下来。

能成事者,天时地利人和,深圳独立动画双年展能成立,得益于一个恰当的时机。本人作为动画展的发起人之一,从 2012 年的第一届迄今已经经历了三届,首届独立动画双年展着眼于梳理,回顾和梳理了 2000—2012 年之间中国独立动画的发展过程,为公众呈现了一个独立动画的概貌,为后续展览和研究做了铺垫;第二届双年展则以"影舞之眼·视域之外"为主题,展出作品以实验动画、纪录片、装置、现场幻灯表演等各种类别和表现形态,还通过在北京、香港、台北、深圳等地进行的流动论坛、学术演讲、大师工作坊等公共计划,融合与生成不同学科和不同领域之间的问题意识与知识场域;第三届则邀请了长期活跃于国际舞台的李振华老师为总策展人,以"时间/无间"为主题,带来了一场国际动画大展,其多元化、别出心裁的表现形式,颠覆了很多人对动画的看法。而展厅外围用心营造的园林式广场,无疑为广大观众走近艺术搭建了一个通道,显得更为亲近。

工作是一种最好的学习方式。的确如此,因为这么多年来我有幸和很多不同的、 优秀的策展人、艺术家们一起工作,对自我的提升也起到了很大作用。譬如不按 常规出牌的策展人李振华老师,总是意外不断、惊喜连连,提供了另外一种新的 策展模式和思维。来自澳洲的艺术家邵志飞把传统的敦煌艺术、通过技术的手段、 让我们在远离千里之外的深圳也能身临其境,穿越到一千多年前,既观赏到唐代 220 洞窟美妙的西方极乐世界图景,佛像庄严、法器绚丽、古琴悠扬、舞姿曼妙、 又观照到"时间/无间"的主题。本次参展艺术家中最年长的是来自美国的艺术家 帕特·奥尼奥,他带来了20世纪70年代初期的作品《轻身而出》,当时是使用 16毫米的胶片制作而成的、用特殊的摄影、化学药剂、磨片等处理方式、做成了 一个逐格的动画作品。跟随着时代的发展,他又重新处理以数字化的形式展出, 让我们看到一个老艺术家是如何不断地探索、实验。而最年轻的艺术家是90后的 中国女孩刘毅, 用影像、动画和装置的形式, 记录了印度之行, 如她自己所说, "时 间超越了空间隔断,城市的不同地域的生存状况,自然的状态,常态,社会潜在 的发展。不管是即性捕捉的记忆动态还是记忆中的情景剧场,都变成我们共同的 生活剧场"。果然是自古英雄出少年。当然、诸如此类的让人惊喜的艺术家、作品 还有很多,包括像胡为一的《低级景观3》、伊夫·内茨哈默和伯恩特·舒尔的《云 的陵园》等,由于篇幅原因无法一一描述。于我而言,我是幸运的,能与他们一 起工作、不断地被意外所惊喜、所感动、所冲击,也许,这就是艺术的魅力吧。

深圳独立动画双年展至今仍是国内唯一一个以独立动画命名的双年展,这对于坚持独立动画创作的艺术家,尤其是年轻的艺术家来说是极其重要的平台。作为非官方的主办方深圳华侨城创意园能持续举办独立动画双年展也实属难能可贵。让我们彼此珍惜、互勉、坚持吧,把独立动画之路一直走下去!

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com

Joy and Surprise over "Time Based, Non-Places"

He Jinfang

The Shenzhen Independent Animation Biennale 2016, entitled "Time Based, Non-Places" opened in the afternoon of December 2nd. Artists from various countries and different time zones and spaces all took part in this spectacular feast of animation and exhibited their artworks in the same venue. The opening night saw the Asian premiere of *The New Book of Mountains and Seas 3* by Qiu Anxiong and the screening of selected animations from Fantoche Festival, both of which were well received by the audience. As the Executive Director of this Biennale, I was very much relieved after the successful opening night.

In order to host a successful event, one needs many factors to fall into place and timing is the most important one. The founding of the Shenzhen Independent Animation Biennale took place at an opportune time. As one of the founders of this Biennale, I have worked on the first three editions since its inception in 2012. The first edition of this Biennale provided a review of the development of Chinese independent animation during the period from 2000 to 2012. It offered the public an overview of independent animation and served as a launching pad for subsequent exhibitions and research. The second edition of this Biennale was entitled "Visions & Beyond", showcasing experimental animations, documentaries, installations and live slide-show performances. It also organized public outreach programs such as mobile forums in cities such as Beijing, Hong Kong, Taipei, and Shenzhen as well as academic seminars and master workshops, generating a public discourse between various subjects and disciplines. The third edition of this Biennale invited an internationally acclaimed curator Mr. Li Zhenhua to be its Artistic Director. With "Time Based, Non-Places" as its theme, this Biennale serves up an international feast of animation that is diverse and fantastic in its presentation and reshapes many people's preconceptions about animation. The carefully cultivated garden square outside of the exhibition space has undoubtedly brought the public a direct route to contemporary art.

Working has always been the best way of learning. Over the years, I have been very fortunate to collaborate with many excellent curators and artists and that has helped me improve considerably. For instance, well-known for being a mayerick, our artistic director Li Zhenhua has brought many pleasant surprises and a new model of curatorial practice and thinking to this Biennale. Using advanced technology, Australian artist Jeffrey Shaw manages to introduce traditional art from Dunhuang to the audience in Shenzhen. Despite being physically several thousand kilometers away, the audience is able to travel back in time and witnesses the splendid wall paintings inside cave 220 from the Tang dynasty. The solemn Buddhist figures, musical instruments and beautiful dancing moves can all refer to the theme of "Time Based, Non-Places". Out of all the participating artists for this Biennale, the most senior member is American artist Pat O' Neill as he brings along his Easu Out from the early 1970s. It was a stop-motion animation shot in 16mm film using special cinematography techniques, chemical agents and disc abrasion. Over time, Pat O'Neill has re-mastered his work and released it in its digital format, showing how a veteran artist never ceases to explore and experiment. As for the youngest member of all the participating artists, Liu Yi is a Chinese artist that was born in the 1990s. Using moving image, animation and installation, she captured many impressions from her trip to India. In her own words, "Time overcomes the obstacles of space, the living conditions in various parts of a city, the natural condition, the routine and the potential development of society. Whether it is a memory temporarily captured or a scenery from memory, they all become our shared theatre of life." Of course,

our Biennale also features many other promising artists and artworks such as *Pulp Landscape III* by Hu Weiyi and *Cemetery of Clouds* by Yves Netzhammer and Bernd Schurer. Given the scope of this article, I will not be able to mention them all. It has been truly a blessing to work with all of these great artists and to be constantly surprised, touched and shocked by their works. That, perhaps, is the enchantment of art

As the Shenzhen Independent Animation Biennale remains the only Biennale in China that is named after independent animation, it provides a very significant platform for artists who devote themselves to the making of independent animation, especially the young and emerging artists. It is also worth mentioning that OCT-LOFT has done a remarkable job as an independent organizer of this Biennale. Let us all cherish and support each other and persist so that the development of independent animation will continue to flourish!

冬春夏秋冬春

韩飞

春为岁首,新春的到来意味着万象更新。

自接受振华的邀请,参与本项目至今已经过了冬春夏秋冬春了,整个项目的推进和工作安排都是有条不紊地进行,2016年12月2号展览顺利开幕。

这个项目是以"时间/无间"为主线的"独立动画"双年展。命题有趣、"时间"是线性的、有序的,就像我们的工作。展览对于空间概念却是跨地域、跨时间、跨维度、非线性的,甚至是"虚无"的。

基于这样一个自由开放的"空间",艺术家的工作能够充分展开,作品从不同的角度切入到这个展览,有外在客观的,有历史角度的,有人文关怀的,有空间转移的,有时空切割的,有生命本体的,有多维对话的,有数字世界的,有虚拟世界的……这一切看起来却是那么无序的,非线性的。

而在实际工作过程中,也存在各种随机性,如与主办方的协调,与艺术家的沟通,与场地方的落实,与制作团队现场的磨合。一切都在紧张、非常的动态中前行。恰恰正是这些让我们的工作充满张力,让展览充满了生命力和活力。在这里空间与时间结合成一个多维的整体。

在那么多无序中的不可预知,是基于主办方对策展团队的充分信任,艺术家和机构的理解与支持,最终才让这一个个想象力和创造力得以实现。

人总是在时间维度上非线性地成长,今天反思,展览还是有那么一些小遗憾,每次总有一些新的遗憾,因为这些遗憾让我们更多地反思,更多地反省,让我们不敢懈怠,我想这也是我们"时间/无间"工作的一部分。

新的工作在这个春天已然开始,在这里祝大家新春万事胜意!

Winter Spring Summer Autumn Winter Spring

Han Fei

As spring is the beginning of a new year, the arrival of spring represents the renewal of everything in life.

Ever since accepting the invitation from Zhenhua, I have been involved with this project for the past couple winters. As a whole, the project has progressed smoothly and it opened successfully on December 2nd, 2016.

The project is an "independent animation" biennale with the theme "Time Based, Non-Places". It is an interesting theme as "time" is both linear and well-ordered, just like our jobs. The concept of time for the exhibition, however, is trans-regional, cross-temporal and trans-dimension; it is non-linear and even "nihilistic".

Given such free and open "space", the artists are able to express themselves fully and their artworks are able to present various perspectives of this exhibition. Some focus more on the external objectives; others present historic points of view. While some works display a humanistic concern, others might center on spatial transformations. There are also works that deal with spatial-temporal displacements, the essence of life itself, multi-dimensional dialogue, digital worlds and virtual reality. All of them appear to be disordered and non-linear.

During the actual working process, there also exists an array of randomness such as the coordination with the organizer, communication with the artists, implementation at the exhibition space and cooperation with the on-site production team. Everything proceeds in a tense and dynamic fashion for this project. That enables us to work with a lot of tension and that has given the exhibition a great deal of dynamism and vitality. Time and space form another multidimensional entity in here.

Human beings always grow non-linearly on the horizon of time. Reflecting on this exhibition today, I must say there are still some tiny details that I could have done better. Every time there are always some new imperfections and that have given us more food for thought. More reflections mean that we will continue to work diligently and that is also part of our work on "Time Based, Non-Places".

New work has begun in this spring and I wish all of you a great year ahead!

24	时间的广场 The Square of Time	李振华 Li Zhenhua
26	时间 / 无间 Time Based, Non-Places	李振华 Li Zhenhua
42	动画与媒体艺术,知识与展示 Animation and Media Art, Knowledge &	Presentation
44	知识定向 Directed towards Knowledge	邵志飞 Jeffrey Shaw
48	延伸动画:一个用文字和图像表述的简短谱系学 Expanded Animation: A Short Genealogy in Text and Images	西格弗里德·奇林斯基 Siegfried Zielinski
66	无地点性的展览 "Non-Places" Exhibition	孙啟栋 Sun Qidong
72	白南准《禅之电影》的美学变化 The Aesthetics of Change in Paik's Zen for Film	汉娜·霍玲 Hanna Hölling
98	延展动画 / 社群连接 Expanded Animation, Socially Engaged	
100	"人民城寨"城市宣言,第二人生计划 Manifesto of RMB CITY,Second Life Project	曹斐 Cao Fei
104	关于曹斐的《人民城寨》 Some Notes on Cao Fei's RMB City	侯瀚如 Hou Hanru
106	植物人视听唤醒 Audio-Visual Awakening of Vegetative State	吴超、夏维伦 Wu Chao, Xia Weilun
110	《悬浮》之后,写点什么 Written after Suspending	吴超 Wu Chao
112	老人、小孩、治愈者 The Old, the Young, and the Healer	夏维伦 Xia Weilun

114 空间中的动画 Animation in Space

120 时间无间的地理学: 第三届深圳独立动画双年展 Geographies of "Time Based, Non-Places": The 3rd Shenzhen Independent Animation Biennale 李振华 Li Zhenhua

144 为什么要在魔兽世界内讨论女权主义? Why Talk Feminism in World of Warcraft? 安吉拉·瓦施蔻 Angela Washko

160 卡特琳·比约卡 Catherine Biocca 马克思·保沃 Max Power

172 人间净土——扩增实境版 Pure Land AR 莎若·肯德丁、邵志飞 Sarah Kenderdine, Jeffrey Shaw

208 特别放映 Special Screening

210 一切都是幻象,也都是一面镜子 Everything is an Illusion and a Mirror 李振华 Li Zhenhua

216 回顾: 第三届深圳独立动画双年展——特别放映 Review: The 3rd Shenzhen Independent Animation Biennale Special Screening 卢川 Lu Chuan

232 什么是联合策展 Co-curating 李振华 Li Zhenhua

234 执行策展人小传——卢川 Executive Curator: Lu Chuan 李振华 Li Zhenhua

- 250 中国独立动画小传 Brief Intro: Chinese Independent Animation
- 252 动画凶猛——中国独立动画的起飞(演讲修订稿) Ferocious Animation— Chinese Independent Animation Takes Off (Text Revised from Speech)

曹恺 Cao Kai

此为试读,需要完整PDF请访问: www.ertongbook.com